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Våren, forberedelser til 
en travel høst.

I september er det kommunevalg. 
Vil Oslo beholde sitt byråd? 
Vil Arbeiderpartiet miste ordføreren 
i Lillestrøm, for første gang på 113 år? 
Hva med i Nordre Follo, Ås eller Asker og 
Bærum? Ser vi en endring i Kongsvinger? 
Vil Frp ta tilbake tronen i Ullensaker? 

I nedslagsområdet for denne avisa er spørsmå-
lene mange og svarene henger i lufta frem til den 
11. september, men det som er viktigst å huske 
på, er at DIN stemme er viktig for demokratiet.

Bruk stemmeretten din!

Til høsten starter også forberedelsene til neste 
års tariffoppgjør. Pensjon, minstelønn, arbeids-
tid, akkord, likestilling og en rekke andre temaer 
skal det forhandles om i oppgjøret.

Det er viktig å sende inn forslag til endringer i 
overenskomsten og det er viktig å gjøre det i tide! 
Dersom DU, som så mange andre, har en mening 
om at noe i din arbeidshverdag ikke er så enkelt, 
så kan dere diskutere det i brakka, snakke med 
din lokale tillitsvalgte. Kanskje dere sammen kan 
komme frem til et forslag om endring av overens-
komsten og sende dette inn til avdelingen. 

Avdelingen skal så styrebehandle alle innkomne 
forslag og legge de frem for et medlemsmøte. 
Her må du forresten ta med deg dine kolleger og 
kjempe frem at forslaget blir blant de som skal 
sendes videre til Fellesforbundet. 

Her blir de først ryddet, sortert og behandlet av 
administrasjonen, deretter diskutert på bransje-
konferansen og i ettertid behandlet ferdig av 
tariff-/bransjerådet. Til slutt sammenstilles alt 
på kravlista som overleveres Byggenæringens 
landsforening i februar/ mars 2024. Det kan fak-
tisk være at akkurat DITT gode forslag står på 
den lista. 

Husk derfor å sende det inn innen fristen!

Enda litt senere, fra 20. til 25. oktober, arrange-
res Fellesforbundets 9. ordinære Landsmøte. Når 
denne utgaven av Bygningsarbeideren leses er 
nok forslagsfristen avdelingene hadde til å sende 
inn sine forslag ute, men jeg håper at DU sendte 
inn forslag denne gangen.

Under landsmøtet sitter representanter fra hele 
Norge og skal vedta hvilke av de innsendte for-
slag som skal ende opp som rettesnorer Fellesfor-
bundet skal jobbe etter de neste 4 årene. 

Et eksempel på ett av mange temaer som vi vet 
vil bli debattert, er strømpriser. 

Strømstøtte til husholdninger, til hytter, til bedrif-
ter, fastpris, utenlandskabler, vi vet ikke hva som 
ikke er omtalt, men vet det er sendt inn forslag 
med ønske om mange endringer i dagens system 
og det vil bli spennende å se hva Landsmøtet gir 
Forbundsleder Jørn Eggum beskjed om å ta med 
til Regjeringen med ønske om endring.

Slike begivenheter vi har denne høsten er eksem-
pler på demokratiet som finnes i vår bevegelse. 
Ett enkelt medlem kan sitte med en god idé som 
kan sendes inn som et forslag og faktisk ende 
opp som et politisk vedtak på Stortinget. Det er 
derfor viktig at man engasjerer seg i prosessene 
som foregår i forkant og følger med på forslags-
fristene. Om ikke, må man gjerne vente to eller 
fire år til neste gang.

Mens jeg først har ordet her, vil jeg også benytte 
anledningen til å takke for meg. Etter 12 år som 

Magne Glimdal
Avdelingsleder
Fellesforbundet 
Avdeling 1, 
Oslo - Akershus

avdelingsleder i Fellesforbundet Avdeling 1, går 
jeg over i pensjonistenes rekker etter vårt års-
møte den 20. april.

Jeg takker for et godt samarbeid med de andre 
Byggfagavdelingene og ønsker dere en riktig så 
travel og begivenhetsrik høst og en fantastisk fin 
påske med kakao og Kvikklunsj i solveggen.

Magne Glimdal
Avdelingsleder
Fellesforbundet Avdeling 1, Oslo - Akershus

Gjennom snart 40 år er det blitt 
en sterk tradisjon at LO arrangerer 

sommerpatrulje. Siden 1985 har 
LOs sommerpatrulje reist rundt 
i landet og besøkt ungdommer i 

sommerjobben sin. Hensikten med 
LOs sommerpatrulje er å informere 
ungdommer om pliktene og rettig-
hetene i arbeidslivet, organisere 
flere ungdommer i et LO-forbund, 

og hjelpe ungdommer som har 
utfordringer i jobben sin. I Oslo og 
Akershus går patruljen av stabelen 

i tidsrommet 26. juni – 7. juli.
LO ønsker at unge fagorganiserte 

deltar på patruljen. Det kreves 
ingen forkunnskaper og det vil 
bli arrangert kurs i forkant av 

patruljen.

Er du interessert? 
MELD DEG PÅ HER:

Delta på 
LOs sommer-

patrulje
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Ida Hexeberg  
ny ungdomssekretær

På Fellesforbundets 
landsmøte i 2015 ble det 
vedtatt at det skulle 
frikjøpes egne regionale 
ungdomssekretærer. 
Dette skal være et valgt 
verv, og det er en 
forutsetning at vedkom-
mende som blir valgt 
har tillitsverv i klubb 
eller avdeling. Siden den 
gang har vi hatt to 
ungdomssekretærer i 
ADK Øst, og rett før jul 
ble den tredje i rekka 
valgt. Valget falt på 
Ida Hexeberg.

– Fortell litt om deg selv, Ida.

– Jeg fyller 27 år og bor på Grua. Min vanlige 
jobb er å være lagleder som stuer for Menzies  
Aviation. Jeg var ungdomstillitsvalgt i klubben 
og ungdomsleder i Fellesforbundets avdeling 
185 Flyarbeidernes Forening. Jeg har selvsagt 
permisjon nå og har fått på plass nye folk i ver-
vene.

– Hva skal arbeidsoppgavene dine være?

– Først og fremst vil jeg være en ressurs for ung-
domstillitsvalgte i avdelingene. Jeg tror det vari-
erer litt med hvordan ungdomsarbeidet foregår i 
de forskjellige fagforeningene. Noen steder går 
alt på skinner, mens andre steder finnes det nes-
ten ikke noe. Noen avdelinger kan for eksempel 
streve litt med oppsøkende virksomhet retta inn 
mot lærlinger, der kan jeg hjelpe til om nødven-
dig.

– Hva med skolebesøk?

– Det er selvsagt en av oppgavene mine, men 
målet er å støtte avdelingenes ungdomskontak-
ter slik at de kan gjøre mye av den jobben på 
egenhånd. Og vi kommer selvsagt fortsatt til å 
kjøre lærlingepatruljer. Men til slutt vil jeg gjerne 
si at dette er litt opp til den enkelte avdeling og 
Ungdomsutvalget i Oslo og Akershus. Jeg er vel-
dig innstilt på å hjelpe til der det trengs. Det er 
bare å ta kontakt!

Tlf: 941 55 983 
e-post: ida.hexeberg@fellesforbundet.no

KONTAKTINFO: 

Ny oppmåler 
på mur

Tlf: 405 37 572
e-post: asbjorn.frydenlund@bygningsarbeider.no

Vår mangeårige oppmåler i murfaget, 
Terje Larsen, har tiltrådt i ny stilling i 
det nyopprettede Servicekontoret for 
akkord og har derfor permisjon fra 
jobben hos oss. 1. februar i år overtok 
derfor Asbjørn Frydenlund som 
oppmåler i Fellesforbundet avd. 600 
Bygningsarbeidernes fagforening.

Asbjørn har jobbet som murer i Murmestrene 
Fjeldheim & Knudsen, hvor han også var tillitsvalgt. Han har 
tidligere vært ungdomsleder i Oslo Bygningsarbeiderforening. 
Han har nå permisjon fra Betongbygg AS i Sarpsborg. 
Asbjørn er 28 år og bor i Sarpsborg med kone og tre barn.

Asbjørn er godt i gang med målingene og vi er ikke i tvil 
om at murerne får glede av sin nye oppmåler. 

KONTAKTINFO: 
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Sterke byggDAMER
Damene i byggbransjen er kanskje ikke mange, men vi blir flere 
og flere. Derfor er det viktig å vise at det er mulig å kunne få vise 
de at vi kan ha et nettverk og en trygg plass der de kan komme 
for å få tid med damer. 

8. mars møtte kvinner fra flere fagforeninger i 
Fellesforbundet hverandre for å snakke om veien 
videre for damer i byggfag. 

yrkene, det er jo veldig viktig at damene backer 
opp damene og kanskje gutta vil være med på å 
støtte den jobben vi nå skal starte med å gjøre. 

Vi skal også kunne hjelpe de som trenger det, så 
jentene kan bare ringe meg eller sende meg en 
melding om de ønsker det. Vi damene skal også 
gjøre noe for å bli litt kjent med hverandre så nå 
før sommeren så lover jeg at vi skal gjøre noe 
hyggelig sammen. Påmeldingen vil da skje inne 
på Facebook-siden. Mitt ønske er at alle skal 
kunne føle seg velkommen i sitt fag, uansett om 
det er en mann eller en dame. 

Det er jo ikke så lett å kanskje være den eneste 
dama på anlegget eller kanskje i firmaet. Det 
er heller ikke så lett og kan være ubehagelig å 
snakke med gutta om dameting. Så når Felles-
forbundet hadde en samling for damene 8. mars 
møtte hele 20 jenter fra alle byggfag opp der vi 
snakket om tanker som gjelder nettopp oss jen-
tene. 

Derfor ble jeg og 2 andre jenter veldig inspirert 
til å kunne sørge for at jentene skulle få et sted 
der de faktisk kan være DAMER og snakke med 
andre damer som kanskje faktisk sitter med 
samme tanker som de selv. Det er så mange 
flotte og tøffe gutter der ute som virkelig vil at 
det skal være jenter med på byggeplassen, men 

det er ikke alltid det passer seg å prate med en 
mann om ting. Derfor ville jeg ha et sted der 
vi kan snakke om damegreier uten at det skal 
være «kleint». 

Så etter møtet med de flotte damene satte tre av 
oss ned og tok en øl og laget en Facebook-grup-
pe der vi kan snakke om alt. Vi valgte å kalle 
gruppa for Sterke byggDAMER nettopp fordi vi 
er sterke og vi kan også klare alt vi vil. 

Dette har nå gjort sånn at vi også vil ønske å 
kunne vise oss fram for de unge og å kunne for-
telle om hvorfor de burde velge byggfag. Face-
book-siden vår er enn så lenge bare for de som er 
kvinner i byggbransjen uansett hvilken bransje 
de er i og for de som er medlemmer i Fellesfor-
bundet. Etter hvert blir det også laget en gruppe 
der begge kjønn kan gå inn på å se hva vi da-
mene gjør for å fremme kvinner i de forskjellige 

Tekst: Janne Johannessen
Foto: Joachim Espe

  – Jeg heter Janne Johannessen og er en stolt rørlegger lærling.

De som vil delta 
i jentenettverket kan 
henvende seg til Janne 
på tlf 966 47 919.
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Tekst: Camilla Yndestad

Anleggsarbeider Marie Tomassen snublet i de altfor lange her-
rebuksene hun fikk tildelt som arbeidsklær. Etter årets tariffopp-
gjør har hun – og mange andre kvinner – fått rett til tilpasset 
arbeidstøy. 

– Da jeg var lærling fikk jeg en bukse i herrever-
sjon som ikke passet – det var altfor lite plass til 
hofter og det som er. Jeg måtte gå opp flere stør-
relser, og knytte den sammen med en skolisse i 
livet for å holde den oppe, sier Marie Tomassen 
på telefon fra Møre og Romsdal.

Marie er 25 år gammel, men har allerede bak seg 
mange år som blant annet gravemaskinfører i 
Veidekke. Nå har hun satt seg på fagskoleben-
ken et par år, men jobber fortsatt i bransjen når 
hun har tid innimellom studiene.

Hun forteller om bukser som «klatrer» og gnis-
ser, og om gnagsår på rumpa fordi buksa er for 
trang. Den tre nummer for store arbeidsbuksa 
hadde så lange bein at Marie en vinter snubla i 
den og havna i ei snøfonn.

– Det gikk bra, men det er ikke så lett når en snu-
bler i en for stor arbeidsbukse og ikke får til å 
løfte det andre beinet, ler hun.

Nytt i årets tariffoppgjør

Da Fellesforbundet og Norsk Industri ble enige 
om rammene i årets tariffoppgjør i det som kal-
les frontfaget, var det med to nye setninger i pa-
ragrafen om arbeidstøy.

Nå skal nemlig arbeidstøyet være tilpasset både 
kvinner og menn.

De to nye setningene lyder som følger:

«Ved behov skaffer arbeidsgiver til veie tilpas-
set ordinært arbeidstøy til kvinner og menn 
der unisex-modell ikke er tilfredsstillende. Det 
er en forutsetning at arbeidstøyet tilfredsstil-
ler nødvendige HMS-krav, og at dette er prak-
tisk mulig og økonomisk forsvarlig.»

Setningene ble tatt inn i flere overenskomster, 
blant annet i overenskomsten for private anlegg, 
i anleggsoverenskomsten for maskinentrepre-
nører og Fellesoverenskomsten for Byggfag.  

Frode Engen er forbundssekretær med ansvar 
for maskin i Arbeidsmandsforbundet, og fortel-
ler at det betyr mye å få med setningene. Spesielt 
med tanke på den jobben som blir lagt ned for å 
få flere kvinner inn i bransjen.

 – Nå er over ti prosent av elevene på vg2 jen-
ter, og alle – både menn og kvinner – skal ha ar-
beidsklær som passer, sier han.

Håper på økt rekruttering

Engen håper at kravet om tilpasset arbeidstøy 
for begge kjønn på sikt vil føre til økt rekrutterin-
gen av kvinner til i bransjen.

– Vi som forbund jobber mye med det. Man skal 
ikke føle seg utilpass på jobb. Målet er at vi med 
tilpasset arbeidstøy kan beholde kvinnene i 
bransjen. Kanskje vil de føle at de blir mer sett 
og hørt. 

Engen ønsker at tilpasset arbeidstøy skal bli så 
normalt at det ikke er noe bedriften en gang skal 
tenke over. Han synes det var på høy tid at be-
stemmelsen ble med i årets overenskomst.

Den beste dagen på jobb noensinne

Marie Tomassen husker godt den dagen da hun 
hadde på seg den første buksa som faktisk pas-
set.

– Jeg har aldri hatt en så bra dag på jobb! Å ende-
lig få en bukse som ikke «klatret», det var så godt 
å slippe det. Ah, den buksa har jeg enda – den er 
veldig bra.

Hun håper at paragrafen blir fulgt opp av ar-
beidsgiverne.

– Selv om det er en mannsdominert bransje, må 
vi kvinner fortsatt ha klær som passer og som 
er gode å gå i. Det har med trivsel å gjøre også.  
Trives du på jobb, så produserer du bedre, sier 
hun.

(Artikkelen er tidligere trykket 
i Arbeidsmanden)

Kvinner skal endelig få 
arbeidstøy som passer

§ 2-11 Arbeidstøy 
Bedriften holder nødvendig, 
firmamerket arbeidstøy og 
vernefottøy tilpasset årstiden 
og arbeidsplass. Med nødven-
dig arbeidstøy menes tilpasset 
ordinært arbeidstøy til kvinner 
og menn der unisex-modell 
ikke er tilfredsstillende, 
varmetøy, regntøy og hansker. 
Arbeidstøyet er bedriftens 
eiendom. Utlevering skjer ved 
ansettelsen. Nytt arbeidstøy 
utleveres ved innbytte av 
utslitt. Husk at dere har krav 
på tørk av arbeidstøyet også:

FOB, Bilag 19 B:
Ved utendørs arbeid, eller når 
arbeidet ellers gjør det nødven-
dig, skal det være eget tørke-
rom eller annen mulighet til å 
tørke vått tøy og fottøy. Hvis 
dere jobber med helsefarlig 
materiale, er det strenge regler. 

Her er hva Arbeidstilsynet 
skriver:

Garderobe
Når arbeidsklærne kan være forurenset 
av helsefarlig materiale, stiller regelver-
ket krav om egne garderober for private 
klær, egne garderober for arbeidsklær og 
personlig verneutstyr, og vaskerom med 
dusj. Dusjen må være i tilknytning til  
garderobene.

Arbeidsgiver bør vurdere avsug direkte 
fra skap for oppbevaring av arbeidsklær 
for å redusere forurensing og lukt i garde- 
roben. Trygg oppbevaring av arbeids-
klær og personlig verneutstyr som kan 
være forurenset, må vurderes spesielt.

Vask av arbeidsklær ved 
risikoutsatt arbeid
Arbeidsklær som kan være forurenset av 
helsefarlig materiale, kan føre til sykdom, 
smitte eller spredning. 

Arbeidsklærne skal tas av når arbeids-
dagen er slutt, og deretter rengjøres. Ved 
behov skal klærne også desinfiseres før 
de tas i bruk igjen. Arbeidsklær som kan 
være forurenset, skal ikke vaskes hjem-
me hos arbeidstakeren, og heller ikke 
sammen med andre arbeidsklær.

Her er 
bestemmelsen om 

arbeidstøy i 
Fellesoverenskomsten 

for Byggfag:
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  Oslo Økning Landet Økning

Betongfag 372,37 kr/t 5,8 % 336,62 kr/t 2,0 %

Tømrerfaget 350,53 kr/t 4,4 % 326,86 kr/t 3,6 %

Murerfaget 349,94 kr/t 6,4 % 335,19 kr/t 4,5 %

Malerfaget 333,64 kr/t 5,0 % 312,08 kr/t 5,9 %

Rørleggerfaget 322,06 kr/t 0,3 % 309,17 kr/t -2,5 %

Taktekker 323,30 kr/t -7,9 % 323,89 kr/t -7,0 %

Alle byggfag 347,53 kr/t 4,3 % 327,09 kr/t 5,4 %

Målevirksomheten 2022

Tekst: Petter Vellesen

mer og betong i Oslo må dette også dessverre 
sies å være et hovedstadsfenomen. For landet 
som helhet står målevirksomheten i disse fagene 
på stedet hvil, med en svak fremgang på 2,0% og 
0,1% for henholdsvis tømmer og betong.

Når det gjelder lønninger er bildet litt anner-
ledes. For alle byggfag samla har det vært en 
lønnsvekst på 4,3 i Oslo og 5,4% i landet som hel-
het. Betongfag i Oslo har økt med 5,8% og murer-
faget med 6,4% og det er disse faga som er «vin-
nerne». Ramma i fjorårets lønnsoppgjør var på 
3,7%, så lønnsutviklingen i akkordfagene er nok 
bedre enn for de som ikke jobber akkord. Men vi 
skal huske på at prisstigningen i samme periode 
har vært formidabel.

Målevirksomheten i Oslo tok seg opp med hele 26,7% i 2022! Alle 
fag har hatt økning i antall innmålte timer, men det er først og 
fremst de store målefagene tømmer og betong som drar opp.  
Rørleggerfaget har stått ganske stille. Her må bemerkes at det 
faget hadde stor fremgang for et par år siden.

På nasjonalt plan er det imidlertid et ganske 
blanda bilde. Fremgangen for hele landet sett 
under ett er ikke på mer enn 3,9%, men det er 

svært varierende fra distrikt til distrikt. Hamar, 
Stavanger og Telemark har hatt enda bedre 
fremgang enn i Oslo, mens det dessverre har 
vært stor tilbakegang i Agder, Sandnes og Vest-
fold. I Haugesund er målekontoret lagt ned.

Selv om det som sagt var stor fremgang på tøm-

Servicekontoret for akkord

Tekst: Terje Larsen

Vi skal også være en pådriver for forenkling og 
digitalisering av de forskjellige akkordtariffene, 
så her har vi satt i gang en pilot med akkordta-
riffen for murerfaget, dette fordi den er forenklet 
tidligere, den er forholdsvis liten i bruk, og under-
tegnede sitter i tekniskrevisjon og gjennom det 
kjenner akkordtariffen på mur.

Vi skal også være behjelpelig med å opprette kon-
takt mellom bedrifter, akkordlag og målekonto-
rene. Målekontorene rundt omkring i kongeriket 
er de som nok i stor grad må ta den lokale kursin-
gen, da det er i målekorpset til Fellesforbundet 
at ekspertisen på våre lønnssystem ligger. Det 
er også gledelig å kunne fortelle at det allerede 
er kommet henvendelser til kontoret, både for å 
delta i kursing og det å komme rundt for å in-
formere om akkordarbeid samt servicekontorets 
rolle i det hele.

I forbindelse med tariffoppgjøret 2022 ble det enighet om å 
opprette et Servicekontor for akkord, dette kontoret skal bestå 
av en representant fra hver av partene FF (Fellesforbundet) og 
BNL (Byggenæringens landsforening). Fra Fellesforbundet er det  
undertegnende som har tatt fatt på oppgaven, mens fra BNL sin 
side er det foreløpig Jørgen Leegaard som har den rollen i sin 
noe reduserte stilling (de jobber med å få på plass en permanent 
person i full stilling).

Servicekontoret sin oppgave er å spre det gode 
budskap rundt akkordarbeidet, både til arbeids-
lag, bedriftsklubber og bedrifter. Dette tenker 
vi å få til gjennom en felles forståelse for måle-
systemet og regelverk. Hvis vi klarer å finne en 
stor grad av felles forståelse for hva som gjelder 
og går vil det være et stort skritt i riktig retning. 
Ikke minst med tanke på at BNL sine bedrifter 
har «mistillit til målesystemet, og de som utfører 
det» som sin største utfordring. Her må service-
kontoret bidra til at tilliten til akkordsystemet 
styrkes betraktelig, hvis ikke vil det ikke hjelpe 
noe særlig i det lange løp. Vi må få satt ord på 
hva det er som er den store mistilliten/utfordrin-
gen. 

Hvis problemet kun er kursing og forståelsen av 
akkord som lønnssystem, vil dette være mulig 

å få på plass forholdsvis enkelt. Der det derimot 
er en prinsippsak for arbeidsgiver/arbeidstaker, 
må vi nok forsøke å sette oss inn i partene på 
den enkelte arbeidsplass/bedrift sitt syn.

Det vil også være fokus på hvorfor de landsdek-
kende entreprenører og konserner ikke bruker et 
lønnssystem, de landsomfattende akkordtarif-
fene, i sine respektive konsern. Her er det mange
forskjellige avlønningssystemer, både intern 
prisliste (akkord), bonusordninger av ymse slag, 
fordekte «akkorder» i form av forhøyede time- 
lønner og milepælsakkorder.

Servicekontorets oppfatning er at det vil hjelpe 
bedriftene og akkordlaga når alle vet hva som 
gjelder og går, det kan planlegges en rasjonell 
og god drift med en stabil og god arbeidstokk 
som kjenner til både sine rettigheter og plikter. 
Det er kontorets oppfatning at bedriftene må ha 
mer fokus på produktivitet i framtiden, da det 
nok ikke vil være like lett å få fatt i arbeidskraft. 

SJEKK UT 

akkordlonn.no 
Du kan også gjerne ta kontakt med 
Servicekontoret: 
servicekontoret@akkordlonn.no                  
Eller meg personlig: 
terje.langberg.larsen@ 
fellesforbundet.no

mailto:terje.langberg.larsen%40%20fellesforbundet.no?subject=
mailto:terje.langberg.larsen%40%20fellesforbundet.no?subject=
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Akkord på godt og vondt, 
kanskje også litt ekstra tungt ...
Vi er tilbake med spalten om akkord på godt og vondt. Denne 
gangen er jobben en stor forblendingsjobb i tegl, nærmere be-
stemt Oslo storbylegevakt (Osbl), som Holm hadde til utførelse 
for Skanska. 

Det mest spesielle med denne murerjobben er 
alle de forskjellige mønstre, mørtler og stein som 
brukes i mursteinsfasaden. Her er det utstukne 
«kopper», inntrukne bånd, annethvert skifte «inn 
og ut» og utkrassede fuger i en herlig blanding. 
Det største problemet med denne jobben, ved  
siden av størrelsen på laget, er at det skal for-
handles om et tillegg for mønstermur, det viste 
seg å ikke være så enkelt. 

Bedriften hadde sin oppfatning av hva som bur-
de betales og laget en annen. Til slutt ble det 
gjort en pris som ble bygd på akkordtariffens pri-
ser (med bistand fra målekontoret), noe som nok 
ikke er intensjonen bak bestemmelsene i akkord-
tariffen, men det ble i alle fall en underskrevet 
akkordavtale med enighet om prisen. Murmes-
teren tjente heller ikke noe godt på denne job-
ben, så det forklarer vel hvorfor det ble vanskelig 
å få «godt nok» betalt for mønstermuringen. Det 
som derimot skjedde, var at bedriften sendte en 
skriftlig reklamasjon angående feil og mangler 
ved arbeidets utførelse (FOB § 3-9- Arbeids-
takerens plikter). Derfor ble det først holdt et 
forhandlingsmøte mellom bedrift og akkordlag 
med tillitsvalgte, ut ifra dette møte ble det skre-
vet en uenighetsprotokoll som inneholder parte-
nes syn. Denne protokollen ble så sendt videre 
til Fellesforbundet og BNL for behandling. Parte-
ne, altså Fellesforbundet og BNL som rådgivere 
samt Murmester Rolf Holm og Akkordlaget som 
part i saken, ble så enige om en ordning «som 
alle kunne leve med» (FOB § 3-16 Tvister). Det 

Tekst og foto: Terje Larsen

ble også enighet om at det skal gjennomføres 
kursing i bedriften, både for arbeidsleder og ar-
beidstakere om reglene i Fellesoverenskomsten 
for byggfag (FOB) sitt kapittel 3- Akkordarbeid 
og akkordtariffer. 

Dette initiativet om kursing i bedriftene er 
noe som flere burde vurdere, få ned konflikt-
nivået gjennom felles forståelse av regel- 
verket i Overenskomsten.                          

Lasse har dratt videre til neste akkordjobb, som 
skal utføres av to mindre lag istedenfor ett stort 
lag, noe alle virker fornøyd med. Mulig den job-
ben kan nå spalten «Akkord på godt og vondt» 
med et noe lystigere innhold sett fra murernes 
side, snakkes! 

Murerlaget: Murerlaget ved tre av dem: Fra venstre 
Lasse Fors, Ian Kent Galica og Frank Andreassen.

Mursteinsfasaden på storbylegevakta er spesiell og 
gjør at akkordavtalen blir vanskelig.

Fag:  Mur

Bedrift: Murmester Rolf Holm AS

Bas: Lars Olof Fors (Svenske Lasse)

Akkordlaget: Lasse Fors, Einar Gloslie, Haakon Høsiøen, Jordy Anda, 
Johannes Rømming, Martin Halvorsen og Jostein Åmo ( murere).  
Frank Andreassen, Karim Jatta og Vasili Topal (murarbeidere). 
Ian Kent Galiza, lærling.

Målesum:  2 628 653, 49 kr 

Timelønn:  259,49 kr

Bedriften hadde sin 
oppfatning av hva som 
burde betales og laget 
en annen.
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Nye regler for innleie fra 
bemanningsselskap
Fra 1. april 2023 er det ikke lenger lov å leie inn fra bemanningsforetak til bygningsarbeid 
på byggeplasser i Oslo, Viken og tidligere Vestfold.

Med bygningsarbeid menes:

1. oppføring av bygninger, 
2. innrednings-, utsmykkings-, og installasjonsarbeid, 
3. montering og demontering av prefabrikkerte elementer, 
4. riving, demontering, ombygging og istandsetting, 
5. sanering og vedlikehold, utenom arbeid som er rutinemessig eller mindre omfattende, 
6. graving, sprenging og annet grunnarbeid i tilknytning byggeplass, 
7. annet arbeid som utføres i tilknytning til byggearbeid.

•• Det er heller ikke lov å leie inn til vikariater.

•• For øvrig er det ingen unntak.

•• Avtaler inngått før 1. april kan løpe fram til 1. juli.

Dette betyr at arbeidsgivere i dette geografiske området må finne 
andre måter å dekke sine bemanningsbehov på, fortrinnsvis gjen-

nom å øke grunnbemanninga. Tillitsvalgte bør snarest mulig disku-
tere tiltak for å ansette flere med arbeidsgiverne. Vi anbefaler også 
at det inngås avtaler om innleie mellom produksjonsselskaper i hen-
hold til arbeidsmiljølovens § 14-13.

Ved bortsetting av arbeid skal det forhandles med de tillitsvalgte, jfr 
Fellesoverenkomsten for Byggfag Bilag 14 1.2. 
Her er viktig å avgrense mot innleie «kamuflert» som entreprise.

Det er entreprise når: 

•  Underentrepenøren stiller med egne  
 arbeidstakere og arbeidsledelse

•  Underentreprenøren utfører et oppdrag  
 på oppdrag fra en oppdragsgiver

•  Det er fast pris uavhengig av tidsbruk

•  Underentrepenøren har ansvaret for  
 resultatet av arbeidet som utføres

•  Underentrepenøren benytter seg av egne  
 materialer og verktøy

Det er utleie når: 

•  Det er et bestemt antall arbeidstakere til 
 disposisjon

•  Det er timepris eller timeavhengig pris

•  Oppdragsgiveren kontrollerer arbeidstid

•  Det er ubestemte eller bare skisserte  
 arbeidsoppgaver

•  Oppdragsgiver beholder ansvaret for det 
 utførte arbeidet

•  Oppdragsgivers materialer og verktøy benyttes

Fellesforbundet har satt i gang en storstilt kampanje for at de nye innleiereglene skal virke og ikke undergraves og omgås. 
Her innleder forbundssekretær Per Skau på kurs for de tillitsvalgte i avd 614 – Byggfag Drammen Bærum.
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Tekst: Mirosław Bartnik

«Fagforeningen vil ikke at vi skal gi deg jobb»

Eksempel på tull:

• alle bemanningsbyråer vil bli stengt 
• alle vil miste jobben
• folk må gå ned i lønn 
• Titusenvis av polakker kan miste retten til AFP-pensjon over natten 
• «Jeg kan allerede se disse blandede polsk-norske ansatte, hvor språkbarrieren er  
 gigantisk, for ikke å snakke om mentaliteten og kulturen››
• «Denne endringen er politisk valgflesk, bemanningsbransjen burde vært regulert,  
 men denne prosessen ble avbrutt av valget.»
• «Det blir problemer med rotasjon og hjemreiser.»
• «Nå vil du ikke kunne reise hjem, 5 uker ferie i hele bedriften. Ingen mulighet til  
 å reise hjem til nattverd, bryllup eller begravelse.›› 
• «Hvor mye vil den norske regjeringen tjene på å frata folk AFP, kvitte seg med noen  
 utenlandske arbeidere som ikke bruker penger her i landet, kutte sosiale ytelser osv.››
• fagforeningene har fått betalt for det 

Denne meldingen fikk et medlem 
fra en konsulent i et bemannings-
byrå. Telefonnummeret er til Byg-
ningsarbeidernes fagforening.

Innholdet i SMS-en er løgn. 
Konsulenten glemte å nevne at utleieforbudet 
trer i kraft fra første april (i noen tilfeller fra 
første juli). Hvis de hadde hatt jobb, kunne 

de lett ha gitt den til ham og ikke skrive tull. 
Selv etter forbudet kunne han ha jobbet for 
dem, men ikke i området som blir berørt av 
forbudet. En arbeids-taker kan ansettes di-
rekte i virksomheten for å utføre arbeid i et 
forbudt område.

Stadig oftere kan man lese tull om utleieforbu-
det på Internett. Dette er ofte skrevet av folk 
som ikke har peiling på forbudet eller med 
vilje villeder de ansatte for å skape panikk.

Har du spørsmål 
om forbudet, kan du 
kontakte 
Bygningsarbeidernes 
fagforening.

Tekst: Mirosław Bartnik

«Związek w Norwegii nie chce, żebyśmy dali ci pracę.»
Przykładowe bzdury:

•	 wszystkie	bemanningi	zostaną	zamknięte	
•	 wszyscy	stracą	pracę
•	 ludzie	będą	pracować	za	niskie	stawki	
•	 prawo	do	emerytury	AFP	może	z	dnia	na	dzień	utracić			 	
	 dziesiątki	tysięcy	Polaków	
•	 «Już	widzę	te	mieszane	kadry	polsko-norweskie,	gdzie	 
	 bariera	językowa	jest	gigantyczna	nie	mówiąc	 
	 mentalnościowej	i	kulturowej››
•	 «Ta	zmiana	to	ukłon	polityczny,	kiełbasa	wyborcza,	 
	 bemmaningi	należało	uregulować,	ale	ten	proces	został	 
	 przerwany	przez	wybory.››
•	 «Pojawiają	się	problemy	z	rotacja	i	zjazdami.››
•	 «Teraz	nie	będzie	można	jeździć	do	domu,	5	tygodni	urlopu	 
	 wtedy	kiedy	cala	firma.	Zero	opcji	zjazdu	na	komunie,	ślub	 
	 czy	pogrzeb.››	
•	 «Ile	rząd	Norweski	zarobi	w	ciagu	dwóch	lat	na	pozbawieniu	 
	 ludzi	AFP,	pozbyciu	się	części	pracownikow	zagranicznych,	 
	 którzy	nie	wydaja	pieniędzy	tutaj	tylko	w	kraju,	obcięciu	 
	 socjali,	zasiłków	etc.››
•	 związki	zawodowe	dostały	za	to	pieniądze	

Takiej	treści	wiadomość	
otrzymała	osoba	
poszukująca	pracy	od	
pracownika	bemanningu	
budowlanego	który	 
pracuje	w	biurze.

Treść SMSa jest kłamstwem.  
Konsultant	 zapomniał	 wspo-
mnieć,	że	zakaz	wynajmu	wchodzi	
w	 życie	 od	 pierwszego	 kwietnia	
(w	 niektórych	 przypadkach	 od	
pierwszego	lipca).	Jeżeli	mieli	pra-
cę	to	mogli	spokojnie	dać	ją	a	nie	
pisać	 głupoty.	 Nawet	 po	 zakazie	

mógłby	pracować	dla	nich,	ale	nie	
w	obszarze	który	dotyczy	zakazu.	
Pracownik	może	być	zatrudniony	
bezpośrednio	w	firmie,	aby	wyko-
nywać	 prace	 na	 obszarze,	 który	
jest	objęty	zakazem.

Coraz	częściej	w	internecie	można	
przeczytać	bzdury	na	temat	zaka-
zu	 wynajmu	 pisane	 przez	 osoby	
niemające	 pojęcia	 o	 zakazie	 lub	
celowo	 wprowadzające	 pracow-
ników	bemanningów	w	błąd,	aby	
wywołać	panikę.

Jeżeli macie jakieś pytania odnośnie do zakazu to możecie skontaktować się ze 
Związkiem Zawodowym Pracowników Budowlanych.

(SMS	przetłumaczony	na	język	polski)
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Tekst og foto: Redaksjonen

Krafta er vår!

Torsdag 16. mars var det aksjonsdag mot høye strømpriser i  
hovedstaden. Flere fagforeninger og klubber gikk til politisk 
streik denne dagen for kravene om politisk kontroll med krafta. 
Både Bygningsarbeidernes fagforening og Tømrer og Byggfag-
foreningen, samt flere klubber, var blant dem som sluttet seg til 
streiken. Aksjonsdagen startet med en konferanse på Melahuset 
og avsluttet med fanemarkering utenfor Stortinget. Det var LO i 
Oslo og Industriaksjonen som hadde tatt initiativet til arrange-
mentene. Bygningsarbeiderne gjorde seg bemerket hele veien. 
Her er appellen til Joachim Espe, leder i Bygningsarbeidernes 
fagforening.

For to dager siden streiket 500 industriarbeidere 
på Raufoss, mot de skyhøye strømprisene og for 
politisk styring av krafta. Sammen dem stod 
også direktøren i Ragasco, Skjalg Stavheim. 

Beskjeden var klar fra både fagforeningsleder 
Bjørn Sigurd Svingen og direktør Stavheim,  
dette er et eksistensielt spørsmål for industri-
klyngens framtid. Som lever i en knallhard inter-
nasjonal konkurranse. 

Industrien på Raufoss, og mange andre steder i 
landet har klart seg i denne konkurransen, i stor 
grad på grunn av det historiske konkurranse- 

Derfor var det utrolig viktig det som kom i fra 
Fellesforbundets “Kraftutvalg”, som la fram sin 
rapport for tre uker siden. Den slår fast Fellesfor-
bundets prinsipper og anbefalinger i kraftpoli-
tikken framover:
• Strøm skal være en strategisk samfunnsres- 
 surs under demokratisk politisk kontroll. 
• Prisdannelsen i kraftsystemet må settes med  
 basis i produksjonskostnadene, ikke slik dag- 
 ens børsdrevne marked fungerer, der prisen  
 styres av høyeste budgiver i Europa. 
• Strøm er en strategisk innsatsfaktor for indu- 
 strien og et grunnleggende gode for hushold- 
 ningene, og skal omsettes uten å bidra til finan- 
 sielle spekulasjoner og uakseptable profitt- 
 marginer til kraftprodusentene. 

Når Fellesforbundet nå peker så tydelig på et 
prinsipielt oppgjør med dagens markedslojale 
kraftregime, så må regjeringen lytte!

Griper ikke regjeringen snart inn med noe annet 
enn utredninger og midlertidige «avbøtende til-
tak», så gambler de ikke bare med en lang rekke 
hardt pressa bedrifter som allerede i dag står på 
randen av nedleggelse eller utflagging, men de 
setter en stopper for framtidig industrisatsing i 
landet.

Er det regjeringas mål at Norge skal gå tilbake 
til å være en råvareleverandør av olje, gass og 
vannkraft. Og skal resten av oss leve av strøm-
støtte?

Norsk industri er bygd på to konkurransefor-
trinn, det ene er høykompetent og høyproduktiv 
arbeidskraft, og det andre er billigere kraft enn 
våre konkurrenter. Da hjelper det ikke at næ-
ringsministeren oppfordrer kraftselskapene til 
å tilby fastprisavtaler på strøm til flere ganger  
prisen av det vi hadde før vi kobla oss så kraf-
tig på det europeiske kraftmarkedet gjennom 
eksportkablene. Stømmen må av børs og prisen 
må knyttes til produksjonskostnadene på krafta! 

Jeg er tillitsvalgt for bygningsarbeidere i Oslo, 
og strømpriskrisa rammer ikke bare kraftkre-
vende industri. Strømprisene er hoveddriver i 
den generelle prisveksten på de fleste varer, og 
det resulterte i at før tariffoppgjøret var avslutta 
i fjor så endte vi med en kraftig reallønnsned-
gang. 

Da er det uforståelig for folk at vi har et histo-
risk stort rød-grønt flertall på Stortinget, samti-
dig som vi har en regjering som utviser en så 
demonstrativ handlingslammelse, til tross for 
deres påstand om at det var «vanlige folks tur». 
Vi er lei av å høre regjeringa si på inn- og utpust 
at «markedet har tjent oss godt» og at de «skal 
følge utviklingen nøye» før de setter ned et nytt 
utvalg. 

Og det nytter ikke å si at bare vi bygger ut nok 
kraft så vil det løse priskrisa! 

Vi har et kraftoverskudd i dag, og vi skal sikre et 
kraftoverskudd for framtida, bl.a. ved å oppgra-
dere vannkrafta, og ved å satse på havvind og 
bygge ut en leverandør-industri knytta til denne. 
Men vi må også ha en nasjonal regulering av ek-
sporten av kraft! 

Uten det vil det være meningsløst med drama-
tiske inngrep i norsk natur, for å mette et umet-
telig Europeisk kraftmarked, som samtidig gir 
oss import av Europeiske strømpriser. 

Norsk vann-kraft dekker en marginal del av  
Europas kraftbehov (under 1%), norsk gass deri-
mot er avgjørende for Europa. Det skulle gi re-
gjeringen gode kort på hånda for å reforhandle 
avtalene på vår krafteksport!

fortrinnet vi har hatt i Norge med rimeligere 
kraft enn våre konkurrenter. Fordi vi lever i et 
land hvor det koster 12 øre å produsere en kwh. 
Nå er dette fortrinnet borte. Bare i september 
i fjor var strømregningen for bedriften på Rau-
foss, like stor som i hele 2021.

Denne situasjonen står en lang rekke bedrifter 
over hele landet i, med ringvirkningene det vil 
ha for arbeidsledighet, lokalsamfunn og ikke 
minst fagbevegelsens kampkraft. 

For en kan både elske og kritisere frontfagsmo-
dellen, men ingen bør ha noen illusjoner; 

• uten en kraftig og godt organisert industri 
 arbeiderklasse, så knaker det i fagbevegelsens  
 evne til lønnsdannelse framover.  
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•• Lytt til industrien

•• Lytt til fagbevegelsen

•• Lytt til de som valgte inn et historisk rød-grønt flertall

•• Følg prinsippene fra Fellesforbundets kraftutvalg:

 - Strøm skal være en strategisk samfunnsressurs under demokratisk politisk kontroll. 
 - Prisdannelsen i kraftsystemet må settes med basis i produksjonskostnadene, ikke  
  på børs.
 - Strøm er en strategisk innsatsfaktor for industrien og et grunnleggende gode for 
  husholdningene, og skal omsettes uten å bidra til finansielle spekulasjoner og 
  uakseptable profittmarginer til kraftprodusentene.

Vår klare oppfordring til regjeringa er:

11 Norske strømpriser frikobles fra det europeiske strømprissystemet. 

22 Norge ha full kontroll over kraftflyten i utenlandsforbindelsene. 
 Og staten styre utveksling av strøm og salg av overskuddskraft. 

33 Norge skal ha full statlig styring over innenlands kraftomsetning. 
 Staten forestår innenlands strømsalg, og strømsalgselskapene avvikles. 

Derfor må, som bl.a. Alternativ Energikomisjon foreslår:

Streik i 
mellom-
oppgjøret?

Tekst: Petter Vellesen

«Hovedkravet for lønn er å 
sikre lønnstakernes andel 
av verdiskapningen og økt 
kjøpekraft gjennom gene-
relle tillegg og heving av 
overenskomstenes lønns-
satser. Gjennom kravene 
vil vi sikre en solidarisk 
og rettferdig lønnspolitikk 
ved å prioritere likelønn og 
motvirke lavlønn. Garanti-
ordningene må videreføres. 
Lokale forhandlinger må 
være reelle.»

Sitatet er fra LOs tariffpolitiske ut-
talelse MELLOMOPPGJØRET 2023 
og utgjør selve tariffkravet for årets 
oppgjør. Uttalelsen ble enstemmig 
vedtatt av LOs representantskap 21. 
februar. La det være sagt med en 
gang: dette er ikke noe «moderat»  
forslag. Prisveksten var på 4,9% i 
inneværende år, og for at vi skal sik-
res økt kjøpekraft må altså lønns- 
veksten være høyere enn dette!

Det er ingen tvil om at vi må ha et 
skikkelig lønnsløft. Det er bare gjen-
nom lønnspolitikken at vi kan mot-
virke at vi havner i dyrtid og tilbake- 
gang, noe som først og fremst vil  
ramme de med lavest inntekt. 

Men dermed blir ikke årets oppgjør 
noen walkover heller. Det er ikke 
uravstemning på mellomoppgjør, 
men vi minner om at vi har streike-
rett! Det er ikke usannsynlig at den 
må tas i bruk. I så fall har vi storstreik 
fra 17. april!
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Tekst og foto: Rune Ask

«Utvendig skjelett» som løftehjelp

Jeg møter Knut Pedersen i brakka 
hvor han rekker en rask kopp kaffe 
mens han tar noen telefoner i kraft 
av at han er tillitsvalgt i distrikt 
Drammen. Knut sitter også i styret 
i avdeling 614. Knut har jobbet som 
tømrer i 47 år, og alle årene i Block 
Watne.
– Når du har jobbet i denne bransjen i så mange 
år så skjer det noe med kroppen din og ikke til 
det positive. Knut sier at når du er ung så er vi jo 
alle verdensmestere og da tenker vi nok ikke så 
mye over hva vi utsetter kroppen for. – Mange 
tunge løft har det blitt og ikke alt har vært for-
nuftig og gjennomtenkt. 

– Når begynte du å merke det på kroppen 
da?
– Tja, sier Knut ettertenksomt, – i midten av 40 
årene tenker jeg, og i hvert fall når jeg passerte 
50.

Knut har vært igjennom en god del medisinsk 
behandling for å fortsatt kunne være yrkesaktiv.
Han ble nysgjerrig da han hørte om denne inn-
retningen (Hilti EXO-01 Løftehjelp) vi ser han 
har på seg.

Han får ikke fullrost denne, den avlaster skuldre 
og armer noe voldsomt.

Hvor stor motstand du ønsker kan enkelt juste-
res, justeres den på det sterkeste så må du bruke 
makt for å få ned armene.

All kraften blir overført til et hoftebelte, som på 
en bæremeis.

Hvis disse innretningene blir tatt i bruk av flere 
og yngre folk så kan det forebygge en hel masse 
belastningsskader. 

– Det tar litt tid å bli vant med den, sier Knut, 
som også var litt skeptisk til å begynne med. 

– Men sånn er det jo med oss bygningsarbei-
dere, vi er jo generelt skeptiske til alt nytt som 
kommer på banen.

Mens vi står ute på bygget så får Knut en 
melding.
– Se der ja, smiler Knut, han fikk akkurat inn  
siste akkordoppgjøret sitt. Det viste 345 kr pr. 
time

– Det er ikke verst att gammern fortsatt kan  
tjene gode penger på akkord!

Knut anbefaler at så mange som mulig får 
muligheten til å teste ut denne innretningen, 
som er et resultat av samarbeid mellom Hilti 
og Motek.EXO-01 virker som et skjelett utenpå kroppen og 

sparer armer og skuldre.

Tips til Fair Play Bygg
Det er retta kritikk mot Arbeidstilsynet for at de ikkje tek i mot 
tips på polsk eller andre språk (Klassekampen 21.03.2023). Deri-
mot får vi i Fair Play Bygg inn tips på både polsk, ukrainsk og  
andre språk. Vi bruker Google translate, engelsk eller samarbei-
der med dyktige organisasjonsarbeidarar hos Fellesforbundet  
eller andre organisasjonar. Vi får ut den vesentlege informasjo-
nen, kvalitetssikrar denne og vidareformidlar til Arbeidstilsynet 
eller andre etatar. 

Send oss eit tips på 
post@fairplaybyggoslo.no
Vi tar i mot og behandlar saka uavhengig 
om det kjem på norsk eller polsk.

Har du informasjon 
om a-krim? 

Tekst: Lars Mamen

Tips frå ukrainsk arbeidstakar, målar:
Ein ukrainsk arbeidstakar tek kontakt i desem-
ber 2022 på grunn av at han ikkje får rett løn. 
Han skriv (på ukrainsk) at han arbeider for ein 
mann frå Belarus (Hviterussland) og ikkje får 
lønsslipp eller overtidsbetaling. Vi inviterer han 
til ein samtale på kontoret. Då har han endra litt 
på forklaringa, men det kjem fram at han har 
komme lovleg til Noreg sommaren 2022, då det 
ein kort tid var tillate å reise ut for menn i verne-
pliktig alder. Vår mann fortalde ei historie vi har 
høyrt før:

Han vart rekruttert av ein mann som kan rus-
sisk og har eit firma som fungerer som eit be-
manningsbyrå utan å vera registrert som det. 
Overtid blir ikkje betalt, men vår mann arbei-
der 10 timar kvar dag. Arbeidsgivar sender 

ikkje ut lønsslipp og registrerer ikkje rett løn og 
skatt hos Skatteetaten. Arbeidsgivar leiger ut 
arbeidskraft til ein norsk målarmeister som har 
eit velrenommert føretak. Det er også arbeids- 
takarar frå Moldova i dette føretaket. På eit halvt 
år har denne mannen fått omkring 70 000 kr 
for lite løn. Vi sender varsel om lønstjuveri til  
Arbeidstilsynet. 

Rumenske arbeidstakarar, målarar:
Fair Play Bygg har også litt kompetanse på språk 
sjølv og ein av våre medarbeidarar har tala med 
to arbeidstakarar frå Balkan som har jobba for 
Macpaint AS. Dette er eit føretak Fair Play Bygg 
har sendt ei rekke varsel på, og som vi gjerne vil 
ha nye opplysningar om:

Arbeidstakarane var tilsett av Valbona Kelmendi 
i 100% fast stilling, men vart ikkje tilvist arbeid 
før etter 3 månader. Då vart dei sendt til ein byg-
gjeplass Byggmester Neteland hadde i Oslo. 
Også dette fungerte som formidling/utleige av 

arbeidskraft og våre kjelder utførte diverse må-
lararbeid. Dei vart instruert til ikkje å tale med 
dei tilsette i Byggmester Neteland og ikkje til-
trekke seg merksemd. Byggmester Neteland 
gjennomførte neppe «påseplikt» (kontroll med 
løns- og arbeidsvilkår) for dei tilsette hos unde-
rentreprenørane. 

I begge desse sakene har Fair Play Bygg le-
vert viktig informasjon til Arbeidstilsynet. 
Våre kjelder kan ofte ikkje norsk eller engelsk, 
og kan ha vanskar med å orientere seg om 
lover og rettar i arbeidslivet. Det betyr sjølv-
sagt ikkje at desse arbeidstakarane ikkje har 
viktig informasjon om bakmenn, profitørar el-
ler metodar for a-krim. 
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Tekst og foto: Alexander Wøien

Fredag og lørdag 3.-4. mars ble det avholdt basforum for tømmer. 
Arrangementet ble holdt på Hotel Hasle Linie som et av akkord-
laga til AF har oppført. Det var 24 deltakere med på konferansen 
fra laga i Veidekke, Betonmast, AF, Skanska, HENT og Peab.

Basforumet ble avholdt på Quality Hotel Hasle 
Linie, som AF har bygd.

Konferansen var delt inn i flere bolker, og føl-
gende temaer ble gjennomgått og diskutert 
på konferansen:

•• Digitalisering og BIM i fremtidens 
 akkordsystem 

•• Opprettelse av bas-skole gjennom fagskolen  
 i Oslo

•• Oppgavene til basen

•• Organisasjonsstruktur Målekontoret  
 byggfag 

••  Tømrer og byggfagforeningen

•• Hvordan målekontoret kan bistå  
 akkordlaga

•• Samspill mellom lag, klubb og forening. 
 Hvordan finne en felles strategi for å 
 ivareta rettigheter, faglig kompetanse og   
 egenbemanning.

•• Servicekontoret for akkordlønnsystemet

Tellef Hansen fra De facto var konferansier, og 
la opp til et godt diskusjonsopplegg, som førte 
til to dager med engasjerende diskusjon og 
gruppearbeid. 

Harald og Lasse fra fagskolen kom og fortalte 
om hvordan BIM-systemet kan gjøre det lettere 
å jobbe etter 3D-tegninger.

Terje Larsen holdt innledning om Servicekonto-
ret for akkord og planer som legges for å fremme 
akkord som lønnssystem.

Trond Gundersen, daglig leder og oppmåler i 
målekontoret, fortalte om tilbud, organisasjons-
struktur og hvordan målekontoret jobber.

Undertegnede holdt innledning om hvordan økt 
samarbeid og bevissthet mellom lag, klubb og 
forening kan bidra til bedre vilkår, og økt styrke 
gjennom samarbeid. Med bortsetting som en av 
strategiene bedriftene kan ha nå som forbudet 
mot innleie kommer i Oslofjordområdet vil en 
enhetlig strategi i alle ledd gjøre jobben med å 
øke egenbemanning lettere. Dette er punktene 
som kom ut fra diskusjonen.

Det finnes noen fordeler med å sette bort. Færre 
ansatte gjør det lettere å styre lokalt på plassen. 
Laga kan sette bort tunge jobber, som fører til 
mindre slitasjeskader i laget og lønna på timen 
kan øke om man kun setter bort de dårligst  
betalte jobbene. Men det ble også diskutert de 
negative sidene ved å sette bort arbeid som  
faller inn under tømrerfaget.

Man mister kompetanse i laget og det er fare 
for at lønnsutviklingen over tid blir svakere. 
Dersom man øker egenbemanning, og utfører 
flere oppgaver i egenregi vil man øke styrken i 
klubben, og få mindre konkurranse fra under-
entreprenører med lavere lønn. Akkordsyste-
met bidrar til nytenkning, og man finner smar-
tere metoder å arbeide på. Bedriften tilpasser 
seg antall arbeidstakere som trengs for å jobbe  
akkord, og det blir lettere å styre fremdrift når 
man har et lag som tar oppgavene på samme 
bygget. Og det ikke er flere bedrifter inne på 
samme fag.

Diskusjonen viser at det finnes interessekonflik-
ter, spesielt kortsiktig, men det var enighet om 
at en langsiktig god strategi for å sikre lønns- 
og arbeidsvilkår fremover er flest mulig egen-
ansatte, og jobbe for at akkordsystemet er det 
foretrukne lønnssystemet. 

Basforum i Tømrer og 
byggfagforeningen 
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Tekst og foto: Petter Vellesen

Et ideologisk 
veikart!
Ved juletider fikk jungelen av nettsteder og hjemmesider et nytt 
tilskudd, men denne gangen er det snakk om noe annet enn 
influencere, kommersielle salgsfremstøt eller livsstilsguruer. De 
røde veiene er noe så sjeldent som et historisk og ideologisk nett-
sted som handler om arbeidsfolks historie.

Noe av det viktigste i prosjektet er at vi vil formidle
og gi kunnskap om den viktige, nødvendige og 
ofte knallharde kampen for bedring av arbeidsfolks 
politiske rettigheter og folks soleklare rett til å 
organisere seg, sier Terje Havrøy og Jan Mehlum.

Det er to pensjonister som står bak De røde vei-
ene, Terje Havrøy og Jan Mehlum. Vi tok en prat 
med dem over en kopp kaffe.

– Vi tenkte vi skulle lage noe i likhet med NAFs 
Veibok, noe folk kunne bruke på feriene sine, 
steder de kunne reise til hvor arbeiderbevegel-
sens kvinner og menn hadde hatt stor innfly-
telse på stedsutviklingen, for eksempel gjen-
nom arbeidskamp. På denne måten blir dette 
et ideologisk veikart. Det vi har lagt vekt på er 
organisasjonsretten, altså retten til å organisere 
seg i fagforeninger, hvilken rolle arbeiderbeve-
gelsen har spilt, både for å etablere seg sjøl, å 

gjøre forholdene bedre for folk og være med på 
stedsutviklinga. 

– Det er hundrevis av sånne steder i Norge, men 
denne historien er på mange måter usynlig. Det 
er skrevet mye bedriftshistorie om teknologi-
utvikling og om penger og makt, men for oss er 
arbeidsfolka viktigst! Og det er også viktig for 
oss å profilere arbeiderbevegelsen som en styr-
ke. Dypest sett en hard og innbitt strid om å bli 
respektert og tatt på ramme alvor. Aldri lenger 
oversett og aldri lenger utstå et arbeidsliv med 
«lua i handa»! 

De to karene er et oppkomme av historier fra 
arbeidsfolks liv, og over kaffekoppen vikler vi 
oss inn i en lang fortelling om Randsfjordkon-
flikten og om streikebryterbåten Oscar II, men 

den kan dere faktisk lese om selv, på De røde 
veiene! Nettstedet er bygd opp som fortellin-
ger om geografiske steder hvor det har vært en 
gjennomgripende arbeidskonflikt, som nettopp 
Randsfjorden, Holstad i Ås eller Sulitjelma, el-
ler hvor arbeiderbevegelsen eller en spesiell ar-
beidsplass har betydd mye for utviklingen, som 
Hvaler eller Røros. I tillegg til fortellingene er 
det godt med bilder, kart og lesetips.

– Vi har fått veldig bra støtte av LOs kultur- 
utvalg, sier Terje og Jan, som begge jobbet i AOF 
i sitt yrkesaktive liv. Det er ikke penger vi er ute 
etter, men vi vil gjerne at dette blir mer kjent.  
Og vi vil aller helst at folk bidrar til dette selv. 
Hvis du er kjent med sånne hendelser fra ditt 
lokalmiljø, så henvend dere til oss. Skriv gjerne 
et lite stykke hvis dere liker å skrive, og vi blir 
veldig glade hvis dere har bilder!

Herved lar vi den oppfordringen gå videre til  
leserne. Nettstedet finner dere på:

                www.derodeveiene.no 
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HÅNDBOK

Hånd-
bok for 
tillits-
valgte

Boye Ullmann, mange-
årig organisasjons-
arbeider i Bygnings-
arbeidernes fagforening, 
har skrevet en håndbok 
for tillitsvalgte. Det er 
ingen tvil om at Boye 
har erfaring og kunn-
skap til å skrive en slik 
bok, og boka bør finnes 
på alle klubbkontor. 

Boka koster Kr 299,-
Bestillinger 
kan sendes på e-post 
boye@bygningsarbeider.no

De Facto har laget en 
brukerveileder til boka for 
å bruke Håndboka på kurs. 
Det er også et forslag til 
bolker delt opp i temaer.

Dette er Håndbok for 
både nye tillitsvalgte og for 
erfarne, ikke minst om nye 
innleieregler.

Nervøse tider
«Lever ikke vi også i nervøse tider?» spør folkene bak podcasten 
Nervøse tider. Serien tar for seg Norge i perioden 1900 til 1945 og 
opererer i skjæringspunktet mellom politikk, religion og krimina-
litet. Foreløpig har serien hatt en dobbeltepisode om den anar-
kistiske skapsprengerbanden «Den Sorte Bande», som opererte i 
Kristiania i begynnelsen av forrige århundre og en episode om 
landets første vaksinemotstander, naturlegen Ole Olvik. Den epi-
soden er kalt «Lovbestemt mord». Parallellen til dagens situasjon 
er ikke vanskelig å se, og når det gjelder «Den Sorte Bande» vises 
det til at skapsprengerne ble trukket inn i det som blir kalt «den 
første internasjonale krigen mot terror», som har slående paral-
leller til dagens terrorbekjempelse, hvor myndigheter stadig har 
tøyd de legale grenser for overvåkning og represjon.

Tekst: Petter Vellesen

Mange av de store stridsspørsmålene som pre-
ger dagens samfunn er ikke helt nye, men har 
slående paralleller tilbake i historien. Skaperne 
av podcastserien ønsker å trekke disse ukjente 
historiene fram for å gi en dypere forståelse av 
dagen samfunn.

Nervøse tider skiller seg fra mange av dagens 
norske podcaster ved at den tar i bruk en kom-
binasjon av studiosamtale, fortellerstemmer, 
intervjuer, historiske opptak, lydeffekter og mu-
sikk. For å gjøre stoffet mer levende, bruker vi 

profesjonelle skuespillere, profesjonell instruk-
sjon, lydeffekter, kontentum og spesial-kompon- 
ert musikk. Likheten med «gammeldags»  
radioteater understrekes ved at Nils Nordberg, 
tidligere instruktør i NRK, er med i teamet, 
som ellers består av Terje Emberland, Torstein 
Arisholm, Roy Knudsen og Åsmund Feidje.  
Bygningsarbeidernes fagforening har støttet 
dette prosjektet med en pen sum.

Neste episode kommer ved påsketider og heter 
«I Sørlandets natt – om moralpanikk og fascisme
i Kristiansand i 1933». Den handler om et bru-
talt mord begått av privilegert ungdom fra  
Fedrelandslaget. Følg med – «der du lytter til 
podcast»!
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Byggnads krav til tariff-
oppgjøret

De fleste av kravene som er sendt inn i forkant 
av oppgjøret peker også i den retningen. Foruten 
seriøsitetskravene har Byggnads også krav om 
helse og sikkerhet, familieliv og likestilling. For 
eksempel krever de egne garderober for kvinner 
også i Sverige. Lønnskravet er selvsagt ikke bort-
glemt. Byggnads krever en lønnsøkning på 4,4%
Dette er seriøsitetskravene:

• Stopp de lange underentreprenørskjedene.  
 Bygg med egne ansatte.
• Bedriftene må ta ansvar for fungerende og  
 effektiv gransking.
• Stopp fusket med arbeidstid! Vi vil ha større  
 innflytelse over arbeidstidens plassering.

Kilde: Byggnads.se

Tariffavtaleperioden for Byggavtalet i Sverige løper ut 30. april. 
Avtalen omfatter 100 000 arbeidstagere, og det er fagforbundet 
Byggnads som forhandler med motparten Byggföretagen.

Tekst: Petter Vellesen

Rapportene om arbeidslivskriminalitet og fusk i 
byggebransjen har økt de siste åra. Kriminalite-
ten brer om seg og har også blitt mer interna-
sjonalt organisert. Altfor ofte finner man også 
kriminelle aktører som underentreprenører på 
byggene til seriøse hovedentreprenører. Derfor 

står denne arbeidslivskriminaliteten i fokus i 
årets oppgjør, i hvert fall om man skal dømme 
etter Byggnads krav.

– Det går an å kontrollere og forebygge fusket i 
bransjen, men det krever samordning og at man 
tar ansvar, sier Byggnads leder, Johan Lindholm. 

– Seriøsitet skal lønne seg og lik konkurranse er 
den eneste veien framover. 

Tekst: Petter Vellesen

sjoner, både i Skottland og ellers i Storbritannia, 
representerer den fagforbundets strategi for å 
forene arbeidsplasser og lokalsamfunn i en felles 
kamp mot den herskende økonomiske politikken 
i øyriket. Unite mener at økonomien i dag bare 
virker til gode for de rikeste folka og de største 
selskapene, mens arbeidsfolk står midt i en gi-
gantisk levekårskrise.

Fagforbundet vil ikke lenger bare kommentere 
om landets politiske agenda, men faktisk være 
med på å forandre den, og det mener de bør 
gjøres gjennom folkelige protester som forener  
lokalsamfunnenes interesser med arbeider-
kamp. De kaller kampanjen Unite for a Workers’ 
Economy. Ved å ta kampen for arbeidsplasser, 
bedre lønn og rettigheter med seg fra byggeplas-
sene og fabrikkene inn i lokalsamfunnene kan 
man få en virkelig forandring, sier Unite.

(Kilder: unitetheunion.org, 
Building Worker Winter 2023)

I september demonstrerte hundrevis av faglige tillitsvalgte og  
aktivister foran hovedkvarteret til energiselskapet Scottish Power 
i Glasgow, Skottland. De protesterte mot den uhemma profitten 
til britiske energiselskaper.

Bare i første halvår av 2022 hadde for eksempel 
Scottish Power en fortjeneste på 925 millioner £ 
og i de siste 14 åra har selskapet levert 7 milli-
arder £ til sine utenlandske eiere. Dette skjer 
samtidig med at 82 000 (13%) innbyggere i den 
skotske storbyen ikke kan betale husholdnings-
regningene sine og 28% har satt seg i gjeld for å 
håndtere de økende levekostnadene.

I spissen for denne protesten sto fagforbundet 
Unite, som blant annet organiserer bygnings-
arbeidere. Sammen med andre tilsvarende ak-

Power to the People!

Det er brede protester mot strømprisene 
i Skottland også. (Foto: Morning Star)

Sentralt i kampen står
• Kamp for høyere lønn

• I takt med stigende levekostnader   
 må man ha en lønn som man kan   
 forsørge seg og familien på

• Frihet fra matvare-fattigdom

• Alle må ha råd til å kjøpe sin egen  
 mat

• Beskytte og bevare det nasjonale   
 helsevesenet NHS

• Etter pandemien står ansatte i   
 helsevesenet foran et lønnskutt  
 på 7%. Denne urettferdigheten må   
 rettes opp!

• Tilstrekkelige pensjoner

• Alle fortjener en pensjon som gjør   
 at man kan ha et godt liv etter å ha  
 avsluttet arbeidslivet

• Energipriser til å leve med

• Energigigantenes profitthunger har  
 skapt rekordhøye kraftpriser. Det må  
 settes et tak på fortjenesten. 
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Tekst: Petter Vellesen

ling av kostnadene mellom huseiere og leieboere 
når det gjelder økologisk ombygning.».

(Kilde og foto: bau-holz.at)

I Østerrike deltar både ÖGB – LO 
i Østerrike – og Gewerkschaft 
Bau Holz, forbundet som orga-
niserer bygningsarbeidere, i et 
«Forbund for framtida», sammen 
med deler av miljøbevegelsen. 
Et klart krav fra denne organi-
sasjonen er at det må investe-
res mere i energieffektiviseren-
de rehabilitering. 

«Den offentlige hånd» må ikke snike seg unna 
ansvaret, men sørge for at våre bygninger blir 
klimatilpasset, uttaler organisasjonen.

«For å nå klimamålene er energieffektiviserende 
rehabilitering et av de viktigste redskapene», 
sier de. «I dag blir bare halvparten så mange 
bygninger som nødvendig, rehabilitert. For oss 
som fagforening er det også essensielt at over-
gangen til klimanøytral virksomhet foregår på 

Rehabilitering er nøkkelen 
for å nå klimamålet

Demonstranter ved Christiansborg Slotsplads.
Foto: Philip Davali/3F

en måte som ivaretar sosiale rettigheter. For å si 
det på en annen måte: Klimapolitikk er sosialpo-
litikk. Derfor trenger vi en mer rettferdig forde-

Tekst: Petter Vellesen

i København, og det har vært motstandsmarke-
ringer i hele Danmark. En underskriftsaksjon har 
samlet en halv million underskrifter og det har 
vært aksjoner på sosiale medier. Bygningsarbei-
derne i Aalborg tok med seg visne roser og ar-
rangerte en fiktiv begravelse av Socialdemokra-
tiet som arbeiderparti.

Kilder: Arbejderen, Information, Wikipedia.

Sinnene er i kok i Danmark et-
ter valget i høst. Som kjent fikk  
danskene en regjering utgått 
av den vanhellige alliansen 
Socialdemokratiet, Venstre og 
Moderaterne, på tvers av den 
vanlige «rød/blå»- skillelinjen 
altså. Regjeringsdannelsen fore-
gikk ikke uten at det ble gjort 
store kompromisser, eller uso-
siale nedskjæringer, som det 
også kan kalles.

Det som virkelig har fått danskene til å reagere 
er at regjeringen vil avskaffe Store bededag som 
fridag. Store bededag faller alltid på fjerde fre-
dag etter påske og har vært helligdag – og fri-
dag – i Danmark siden 1686! Å avskaffe denne 
fridagen, og dermed altså en langhelg, vil spare 
statskassen for om lag tre milliarder kroner, me-
ner regjeringen. Ikke uventet møter forslaget 
stor motstand, både fra høyre og venstre. 

Fagbevegelsen reagerer sterkt på at dette forsla-
get griper inn i allerede inngåtte avtaler. Dette 
er innblanding i den Danske modell, sies det. 
«I 2022 har vi hatt et reallønnsfall på 6% og en 
inflasjon på 9% og det vil vi forsøke å innhente 
i kommende oppgjør,» sier Henrik Juul Rasmus-
sen, leder for Byggefagenes Samvirke i Køben-
havn. «Og så kommer regjeringen og sier: Vips, 
vi snapper en fridag, for vi skal bruke penger til 
opprustning.»

Danskene har som sagt reagert kraftig. 5. februar 
samlet 50 000 mennesker seg til demonstrasjon 

– Fingrene vekk fra bededag
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STYRINGSRENTA  
– FOR DEN TIL ENHVER TID 
NØDVENDIGE ARBEIDSLØSHET  

Året etter, i 1973, la Skånland-utvalget fram sine 
forslag. I det viktigste gikk det inn for å avvikle 
det som i hvert fall i prinsippet hadde vært et fritt 
forhandlingssystem mellom LO og Arbeidsgiver-
foreninga. I stedet skulle det opprettes et per-
manent statlig pris- og inntektsråd, bestående 
av representanter for de statlige myndighetene 

Harald Berntsen er 
historiker. Han har 
skrevet en rekke bøker, 
bl.a. Norsk Bygnings-
forbunds historie og 
Hotell- og resturant-
arbeidernes historie. 
Harald er i tillegg en 
ivrig debattant.

På 70-tallet forsøkte regjeringa å toppstyre lønns-
oppgjøra ved hjelp av de såkalte Kleppe-pakkene. 
Fra 1. maitoget 1976. (foto: Arbeiderbevegelsens 
arkiv og bibliotek)

For dagens økonomiske politikere, og for deres veiledere av profe-

sjonelle politiske økonomer, er rentene, spesielt styringsrenta, en 

opphøyd allmektig Gud, som gjennom sine enbårne representanter 

på jorda, alle verdens uavhengige sentralbanksjefer, skiftevis straf-

fer og belønner folk og land etter om de følger hans vilje – det vil si: 

innretter seg etter de gjeldende lover i den kapitalistiske økono-

mien, slik de er slått fast i og med landets hellige medlemskap i 

OECD, NATO og EØS.

Tekst: Harald Berntsen

En mann ved navn Karl Marx kalte dette for  
fremmedgjøring, det vil si at menneskeskapte  
fenomener framtrer og blir oppfatta som evige og 
uavvendelige. 

Situasjonen inviterer til å gå tilbake til siste fase 
av den lange oppgangskonjunkturen etter andre 
verdenskrig, umiddelbart før den omkring «olje-
krisa» i 1973 slo over i en stadig djupere krisetil-

stand – ei tid da styringsrenta ennå åpent blei 
bestemt av storting og regjering. Da, i 1972, fikk 
en ledende, den gangen såkalt sosialøkonom, 
direktør og nestleder i Norges Banks direksjon, 
Hermod Skånland, i oppdrag av Trygve Brattelis 
nye Arbeiderparti-regjering å lede et pris- og inn-
tektspolitisk utvalg. Utvalget skulle legge fram 
forslag til tiltak for å stoppe den økende lokale 
lønnsglidninga og oppsvinget av ulovlige strei-
ker på tvers av den sentraliserte kontrollen med 
lønnsutviklinga som var utvikla i det nære sam-
arbeid mellom regjering, ledelsen i LO og den tids 
NHO, Norsk Arbeidsgiverforening.    
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og de ulike hovedorganisasjonene i arbeids- og 
næringsliv. Det nye inntektsrådet skulle fra nå av 
fastsette lønnsutviklinga fra år til år.

Forslaget gikk med andre ord ut på også formelt 
å integrere organisasjonene i et dermed korpora-
tivt statsapparat som lå nært det som hadde stått 
på programmet til blant andre Mussolini i Italia 
og hans elev Quisling i Norge. 

LO hadde vært godt representert i utvalget, og 
I første omgang fikk forslaget full tilslutning fra 
LO-ledelsen med formannen, Tor Aspengren, 
i spissen. Men etter sterke faglige protestreak- 
sjoner fra blant andre Aspengrens eget forbund, 
Norsk Jern- og metallarbeiderforbund, fant  
Aspengren å måtte trekke støtta tilbake – og for-
slaget blei lagt på hylla.

I et forsøk både på å gjenreise tilliten i arbeider-
klassen etter nederlaget i EF-avstemninga i 1972 
og ved stortingsvalget året etter, åpna i stedet 
den nye Bratteli- regjeringa, som måtte støtte 
seg på et nytt sterkt SV, for et såkalt fritt for-
bunds-vist tariffoppgjør i 1974. I de følgende par 
åra gikk regjeringa over til å prøve å toppstyre 
oppgjøra ved hjelp av de såkalte Kleppe-pakke-
ne, inntil den i 1978 på ny fant det nødvendig å 
gripe direkte inn i lønnsoppgjøret med tvungen 
lønnsnemnd og iverksetting av en lov om 16 må-
neders lønnsstopp fram til 1980. 

Alt året før, i 1977, hadde Nordlis nye Arbeider- 
parti-regjering oppgitt sitt motkonjunkturpoli-
tiske forsøk på å holde den internasjonale økono-
miske innstramminga og påfølgende massear-
beidsledigheten fra livet. I stedet tok regjeringa 
i nasjonalbudsjettet, som den historisk første ut-
gått fra Arbeiderpartiet, til orde for at også Norge 
måtte sørge for å skaffe seg en arbeidsledighet 
som var tilstrekkelig høy til å få arbeiderne til å 
dempe lønnskrava i den skjerpa internasjonale 
konkurransen. 

Dermed var tida snart inne igjen for Hermod 
Skånland. Ikke til å ta opp igjen forslaget om et 
statlig inntektsråd, men til gjentatte ganger of-
fentlig å råde regjeringa, til å gå til å gå til økono-
miske innstramminger som var sterke nok til å 
frambringe den arbeidsledigheten som trengtes 
for å holde arbeiderne på matta med lua i hen-
dene. Med dalende priser på norsk olje fra 1984 
kom Skånland i en nøkkelposisjon da han un-
der statsminister Willoch blei utnevnt til sjef for  
Norges Bank. Og et par år etter kunne han som 
ny, såkalt politisk «uavhengig» styrer av landets 
sentralbank og pengepolitikk, men i skjønt to-
spann med den nye statsministeren Gro Harlem 
Brundtland, endelig fritt gi sitt pengepolitiske 
bidrag til å forsterke den økonomiske innstram-
minga ved å øke styringsrenta opp til et hittil 
ukjent nivå.

Det blei ikke bedre da Syses ettårige borgerlige 
koalisjonsregjering etter valget i 1989, med til-
slutning fra Arbeiderpartiet, brakte Norge inn 
i EFs fastkurssamarbeid som forberedte en ny 
europeisk fellesvaluta (euroen), og som, under 
Brundtlands tredje regjering fra 1991 ytterligere 
akselererte renteøkningene og innstramminga 
før det brøyt sammen i 1992.  

Det tilsikta resultatet kjenner alle som er gamle 
nok og ennå har en siste rest av hukommelse: 
gjeldskrise, bankkrise og en arbeidsledighet som 
slo alle etterkrigsrekorder da den våren 1993 kom 
opp i 180 000, et antall som først blei overgått i 
og med nedstenginga under pandemien på tidlig 
2020-tall. 

For her å gjøre en lengre historie kort, har derimot 
den nylige «åpninga» etter pandemien i første  
omgang ført til et stramt arbeidsmarked som 

både i USA og i Storbritannia har lagt til grunn 
for et nytt påtakelig oppsving i arbeidernes fag- 
lige organisering og vilje til å gå til streik for 
lønns- og arbeidsvilkår som kan kompensere for 
en ny og sterk inflasjon. Svaret fra regjeringene 
er ikke bare lansering av nye lover mot fagfore-
ningene og deres kampmidler, særlig streikevå-
penet, men å ta i bruk det klassiske våpenet mot 
det stramme arbeidsmarkedet og den styrken 
og frekke kampviljen det gir arbeiderne – det vil 
på ny si: raskt å heve styringsrenta opp fra det 
nullnivået den hadde falt ned på i forsøket på å 
redde kapitalismen gjennom den tilspissa krisa 
den kom inn i fra 2008. 

Også i Norge har Støre-regjeringa, som i siste 
instans stadig har instruksjonsmyndighet over 
Norges Bank, latt banken heve styringsrenta. 
Hvis det fortsatt er noen som tviler på hvorfor, 
kan de lese Dagens Næringsliv som daglig ser-
verer gift mot all dumhet med å bringe vurderin-
gene fra den ene politiske økonomen etter den 
andre, i Norge som i USA og andre land, om nød-

vendigheten av, ved hjelp av høyere rente, å øke 
arbeidsløsheten.  

LO-ledelsen med dens politiske økonomer stiller 
seg denne gangen riktig nok på bakbeina med å 
framholde at videreføringa av 1980- og 1990-tal-
lets «solidaritetsalternativ» og dets lønnsmode-
rasjon som frontfagmodellen i dag represente-
rer, gjør det unødvendig å øke styringsrenta og 
dermed arbeidsledigheten for mye. Arbeidere i 
Norge er ifølge LO-ekspertene i stand til frivillig 
gjennom den norske klassesamarbeidsmodel-
len å konkurrere med arbeidere i andre land om 
å moderere seg ned mot bunnen, framfor å reise 
felles kamp for felles krav over landegrensene.
Tenk hvis arbeiderne på den 2. internasjonale 
kongressen i Paris i 1889 hadde resonnert på den-
ne måten, i stedet for å bestemme seg for i alle 
land å reise kravet om 8 timers arbeidsdag, og 
stå fast på kravet inntil det blei innfridd over nær 
sagt hele verden i den revolusjonære situasjonen 
30 år etter, i 1919.

Vi inviterer til felles 1. mai-frokost for 
alle medlemmer av Fellesforbundets Oslo-avdelinger 

Arrangeres i Folkets Hus, Oslo, Sal A
Frokostoppstart er kl. 09.30 og varer 

utover formiddagen.

Appeller ved  Robert Steen og Bjørnar Moxnes
Musikk ved Tove Bøygard

Arrangementet på Youngstorget 
begynner  kl 11.40.

Delta lokalt dersom du ikke er i Oslo på 1. maidagen.

Vi inviterer til 
FELLES 1. MAI-FROKOST 

Etter toget arrangerer 
Bygningsarbeiderne en liten 
sammenkomst i foreningens 

lokaler i Møllergata 24.  

Her vil det bli lett servering og 
mulighet for forfriskninger. 



BETONG

Her skal vi legge en såle av betong,

sa far min bestandig når vi bygde. Vi

la mange slike såler ut rundtomkring.

Og betongen stivnet: Lå der ru og trygg.

Vi studerte betongen. Kveldene når vi

ikke hadde annet å gjøre, dro vi opp til

den nedlagte gruvebyen inne på fjellet:

Røstvangen Gruber. Her var husene borte,

kinosalen, butikken. Bare murene sto igjen.

Solide grunnmurer i grå betong.

Vi tok betongen alvorlig. Lærte at det

gikk an å bygge solid. Det er pussig,

sa far min, at ikke flere har skjønt

dette med betong.

Gert Nygårdshaug. 

Fra samlingen Gatevinden, 1980




